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Халықаралық мәселелерді талқылады
Қазакстан Прсзиденті Қасым- 
Жомарт Тоқаев -Акорда» ре- 
тиденциясында Ахіапа СІиЬ 
халыкаралык нікіртадас аланына 
катысу үшін Нұр-Сүлтан 
каласына келген Иран Ислам 
Республикасынын Сыртқы істер 
министрі Мұха.ммед Джавад 
Зарнфті кабылдады, деп хабар- 
лады Президенттіц баспасөз 
қызметі.

Тараптар екіжакты ынтымактастық- 
тын казіргі ахуалы мен перспективасын, 
сондай-ак өңірлік және халықаралық 
күн тәртібіндегі өзекті мэселелерді 
талқылады.

Мемлекет басшысы биылғы қазан 
айында Ереванда өткен Жоғары Еура- 
зиялық экономикалық кеңес аясында 

кПрезидент Хасан Руханимен табысты 
'келіссөз жүргізгенін айтты. Қазақстан 
Президенті ирандык эріптесінің Нұр- 
Сұлтан қаласына өзіне ыңғайлы уақыт- 
та сапармен келуін күтетінін жеткізді.

Мұхаммед Джавад Зариф Қасым- 
Жомарт Токаевка Қазақстан астанасында

өзіне көрсетілген қонакжайлылык үшін 
алғыс айтты.

Иранның Сыртқы істер 
министрі Азіапа СІиЬ жұмысынан 
алған әсерімен бөлісе отырып, 

Қазакстанның Тұңғыш Президенті 
Нұрсұлтан Назарбаевтың форумның 
пленарлық отырысындагы баяндама- 
сын және жиынның сындарлы атмос- 
ферасын жоғары бағалады.

Армия заман талабына 
сай жасақталады

Қазакстан Президеиті — Қарулы Күштердін Жоғаргы Бас колбасшысы 
Қасым-ЖомартТокаев Қорғаныс министрі Нүрлан Ермскбаевты Кдзақстан 
әскерінін казіргі ахуалы мен даму перспективалары туралы есебін тындады, 
деп хабарлады Президенггін баспасөз кызметі.

Нұрлан Ермекбаев Мемлекет бас- 
шысына Арыс қаласындағы төтенше 
жағдайдың салдарын жою туралы баян- 
дады. Әскери ведомство басшысының 
айтуынша, еліміздегі барлық оқ-дэрі 
қоймаларына тексеру жүргізілген. Нэти- 
жесінде, аталған нысандарды қажет- 
ті қауіпсіздік деңгейіне жеткізу жэне 
оңтайландыру жоспары дайындалған.

Қорғаныс министрі ведомствоның 
орталық аппаратының қызметіне функ- 
ционалды талдау жүргізудің бірінші 
кезеңі туралы есеп берді. Оның ай- 
туынша, атқарылған жұмыстардың 
нэтижесінде министрліктің, бас 
штабтын жэне әскери баскарманың 
жергілікгі органдарының 300-ден аса 
штаттық бірлігі оңтайландырылды. 
Соның есебінен 2020 жылдан бас- 
тап жыл сайынғы үнем 450 миллион 

теңгеден асатын болады. Бұл каржы 
эскери құрамды материалдык тұрғыдан 
ынталандыруға бағытталады.

Сонымен қатар Нұрлан Ермекбаев 
Мемлекет басшысы Қасым-Жомарт 
Токаевка кезекті эскер қатарына шақыру 
науқанының қорытындылары, қыскы 
оқыту маусымына дайындык және 
әскери техникаларды кысқы режімге 
көшіру жөнінде мэлімет берді. Бұдан 
белек эуе қорғанысы мен эскери-теңіз 
күштерін дамыту, Ұлы Отан соғы- 
сындағы Жеңістін 75 жылдығына арнал- 
ған әскери шеруге дайыидық, сондай- 
ақ эскери қызметшілерді элеуметтік 
тұрғыдан корғау мэселелері қозғалды.

Кездесу соңында Қасым-Жомарт 
Тоқаев еліміздің Қарулы Куштерін қа- 
зіргі заман талабына сай жасақтауға ка- 
тысты бірқатар нақты тапсырма берді.

А$іапа СІиЬ халықаралық ықпалды алаңға айналды
Елордада екі күнге созылган А$іапа СІиЬ-тын пленарлық отырысы Қазакстан 
Республикасынын Тұнғыш Президенті — Елбасы Нұрсұлтан Назарбаевтын 
катысуымен огті. Елбасы жиында сөйлеген сөзінде бүгінгі Еуразиядағы гео- 
саяси жағдайга әсер ететін қауіп-қатерді атады.

Тұрақтылықтың 
тұғыры биік болуы ҮШІН 

бірігу керек
Кезінде Елбасының идеясымен 

кұрылган Азіапа СІиЬ жаһандық сын- 
қатерлерді еңсеруге мүмкіндік беретін 
шешімдер қалыптастыру жэне іздестіру 
үдерісінде таптырмас алаңға айналды. 
Биыл бесінші мэрте ұйымдастырылып 
отырған айтулы шарада элемдік ірі 
державалар АҚШ, Қытай жэне Ресей 
арасындағы кырги-қабактың ушығуы, 
сауда протекционизмі мен популистік 
көңіл күйдің артуы, сондай-ақ Иран мен 
Солтүстік Корея төңірегінде жаңа шие- 
леністердің бой көрсетуі сынды ауқымды 
мэселелер кеңінен сөз болды.

Елбасы алдымен форумға қатысу- 
шыларға, сонын ішінде атакты саясаткер- 
лер мен сарапшылар және дипломаттарға 
Азіапа СІиЬ-тың бесінші отырысы- 
на келгендері үшін алғысын білдірді. 
Халыкаралык диалогтық платформалар 
жүйесінде Азіапа СІиЬ бірегей ыкпалға 
ие екенін атап өткен Елбасы бүгінгі сын- 
қатерлерді енсеруде үлкен Еуразиядағы 
ынтымактастыктың жаңа перспектива- 
ларын ашу үшін ашық, шынайы диалог 
қажет екенін атап өтті.

- Еуразия мегаконтиненттегі ішкі 
байланыстардын артуы алдағы уақытта 
тендесі жоқ мүмкіндіктерге жол аша- 
ды. Бастысы ашык жэне эділ диалог ор- 
нату қажет. Бұл «Үлкен Еуразиядағы» 
ынтымактастыктын жаңа перспективала- 
рын тиімді пайдалануға апарар ізгі жол, 
- деді Н.Назарбаев.

Әр жыл сайын клуб отырысын- 
да Нұрсұлтан Назарбаевтын «Үлкен 

Еуразия» идеясына жан-жакты талдау 
жасалады. Елбасы бұл ұсынысын алгаш 
рет 2015 жылы БҰҰ Бас Ассамблеясының 
мінберінен айткан болатын. Биыл да 
клуб отырысының тақырыбы «Үлкен 
Еуразия: жаһандық ынтымақтастықтың 
жаңа кұрылымы жолында» деп аталып, 
эңгіменің ауаны осы такырып төңірегінде 
өрбіді.

- Еуразияда кауіпсіздік пен 
тұрактылықсыз ешкім де ұзакмерзімді 
дамуға қол жеткізе алмайтынын жаксы 
білеміз. Сол себепті эр мемлекет даму 
үлгісін тар шеиберге шектемей, Еуразиялык

кеңістікте саралауы керек. Тек сонда ғана 
Еуразия құрлығына топтасқан елдер өз 
элеуетін арттыра алады. Дэл осы ретте 
біздің клуб «Үлкен Еуразия» атты жаңа 
геосаяи құрылымда бірыңғай алаң болып
отырғаны қуантады, - деді Елбасы.

Елбасы эйгілі ойшыл Арнольд Тойн- 
бидің мына сезін мысалга келтірді:
_ - Тарихтың сын-тегеурініне карсы 
жауап тапқан эрбір қоғам дамиды, түптің- 
түбінде жеңіп шыгады. Тарих - қатал 
экзаменатор. Тарихта көптеген мемле- 
кет бұрыс немесе орынсыз эрекеті үшін 
жауап беруіне тура келді. Бір елдің не- 
месе аймақтың ғана емес, тұтас адамзат- 
тың келешегі бүгінгі сынактан қалай 
өтетінімізге байланысты болмақ. Тек күш 
біріктіру арқылы ғана жаңа қауіптер мен 
тегеуріндерге қарсы тұра аламыз, - деді 
Н.Назарбаев.

Елбасы өз сөзінде Еуразиядағы сын- 
қатерлерге жекелей тоқталып өтті.

- Еуразиядағы геосаяси жағдайға жа- 
ғымсыз эсерін тигізетін қауіптер жай- 
лы көзқарасымды білдірсем деп едім
Алдымен бізді келе жатқан дағдарыстан ха- 
бар беретін элемдік экономикадагы ахуал 
алаңдатады. Сауда текетіресі үдей 
түскендіктен геосаяси тұрақсыздық ахуа- 
лын элемдік институттар төмен бағалауда. 
Әлемдік өсімнің бэсендеуі жаһандық 
саудаға теріс ықпалын тигізеді. Жалпы, 
мемлекеттер алдындағы қарыздың деңгейі 
2007 жылғы дағдарыс алдындағы қарыз 
деңгейінен екі есе артып, элемдік ІЖӨ- 
нің 80 пайызына жетгі. Бұл факторлардың 
барлығы элемдік тұрақгылыкгы теңселтіп, 
Еуразия елдеріне қатты ықпал етіп отыр, 
- деді Н.Назарбаев. Тұңғыш Президент 
Азіала СІиЬ отырысына қатысушылардың 

біркатарымен жеке кездескенін, дэл 
сол кездесулерде аталған мэселелер 
талқыланғанын айтты.

- Әлемдік державалар арасындағы 
бэсекелестік жаңа деңгейге шықгы. Өзара 
санкциялар, сауда соғыстары - АҚШ пен 
ҚХР-дың казіргі қарым-қатынасының 
қалыпты жағдайына айналып кеткен. 
Агрессивті риторика. экономикалық санк- 
ция - Батыс пен Ресей арасындағы негізгі 
қатынас тілі болып тұр. Тұрақты комму- 
никация арналарының болмауы ахуалды 
одан сайын қиындатып отыр. Жетекші 
державалардың арасындагы текетірес 
автоматты түрде Еуразияның ыстық 
нүктелеріне ауысып отырады. Бұл жағдай 
Сирия мен Украинадағы мэселені бейбіт 
түрде шешу амалдарын қиындатады. Ал 
Брексит сонғы уақыттын негізгі антиин- 
теграциялық окигасына айналды, - деді 
Елбасы.

Сонымен қатар Қазакстанның Тұңғыш 
Президенті өз кезегінде жаһандык энер- 
гетикалық қауіпсіздікті камтамасыз етуде 
маңызды рөл аткаратын Таяу Шығысгағы 
жағдайға ерекше назар аударды.

- Таяу Шығыстағы жаһандык энер- 
гетикалык қауіпсіздік бойынша аймақ- 
тағы жағдай күрделене түсті. Энергия 
тасымалдаушылардың 30 пайызы 
Ормуз бұғазы арқылы өтетінін білеміз. 
АҚШ-тын ядролық келісімнен шығуы 
да өңірдегі жағдайды шиеленістірді. 
Кезінде Қазақстан бұл келісімнің орнауы- 
на үлес қосқан болатын. Сіздер талқыға 
салған осындай үрдістердің барлығы 
Еуразиядағы кауіпсіздік жүйесін қайта 
ретке келтіруді, жана ұсыныстар эзірлеуді 
талап етеді, - деді Н.Назарбаев.

Қауіпсіздіктің жалпы континенттік ар- 
хитектурасын қалыптастырудағы негізгі 
тэсілдерді сыни тұрғыдан кайта ойлау 
қажет екенін айтқан Елбасы бірқатар 
практикалык шара ұсыңды.

(Жалғасы 2-бетте)

| МӘСЕЛЕНІҢ МӘНІСІ

Техникалық байқау талапқа сай ма?
Елімізде 160 техникалық байқау орталығының жүмысы тоқтатылды

Биыл жазда интернетте автокөліктер мен түрлі техникаларға 
жүргізілетін техникалык байкаулы ЗУҺаіяАрр аркылы ресімдеуді 
ұсынган хабарландырулар тарап, Сыбайлас жемкорлыкка 
карсы іс-кимыл аген ггігі еллегі аталған қызметтіц зацға сәйкес 
отетініне күмән келтірген болатын. Тіпті азаматтардыц жске 
көлігін техникалык байкаудан босату туралы да ұсыныстар 
айтыліан екен.

ӨСұңғат ӘЛІПБАЙ,
«Евегпеп Оахаяхіап»

Мұндай келенсіз жағдай 
коғамды алаңдатпай қоймасы 
анык. Осыған орай аталған іске 

бақылау жүргізу екілеттігі бар 
Индустрия жэне инфрақұры- 
лымдық даму министрлігінің 
Көлік комитеті бұл мэселені 
жүйелі зерттей келе техника- 
лык байқау орталықтарынын 

қызметінде туындаған бірқатар 
кемшілік пен олқылықтың бетін 
ашты.

Көлік комитеті төрағасы- 
ның орынбасары Данияр Қос- 
пабаевтың айтуына қарағанда, 
2012 жылға дейін елімізде 
техникалық байкаудан уақытында 
өтпей тэртіп бұзатын көліктсрдің 
үлесі кеп болатын. Ал мұнын өзі 
жол қозғалысында едэуір қатер 
тудырады. Автокөліктер мен 
түрлі техникаларга жүргізілетін 
міндетті техникалық байқауды 
бэсекелестік ортаға берген сәттен 

бері техникалық байқаудан өтпе- 
ген көлік құралдарының үлесі 
едэуір төмендегені анықталып 
отыр. Мэселен, 2012 жылы тех- 
никалықбайкаудан отпеген көлік 
құралдары 13%-ды құраса, 2019 
жылы бұл көрсеткіш бар бол- 
ғаны 5%-ды құрады. Бүгінде 
көлік құралдарын техникалык 
байкаудан өткізуді өз құрамында 
1500-ден астам техникалык бай- 
қау орталығы бар 600-ден астам 
опсратор жүзеге асыруда. Яғни, 
көлік иесі үшін оны техннкалық 
байқаудан уақытында өткізудін 

ешбір проблемасы жоқ жэне бұл 
саладағы жемқорлыкгың жолы 
да кесіліп отыр.

Міндетті техникалық бай- 
қауды ұйымдастыру жэне өткізу 
тэртібінің сақталуына мем- 
лекеттік бақылауды жүзеге асы- 
ру Индустрия жэне инфрақұ- 
рылымдық даму министрлігіне 
жүктелген болатын.

Данияр Қоспабаевтың ай- 
туына қарағанда, техникалық 
байқаудан өтпеген көлік кұ- 
ралдары санының төмендеуіне 
бірінші кезекте техникалық 

байқау орталықтарын (ТБО) 
ашу рәсімінін оңтайландырылуы, 
соның ішінде ТБО ашу үшін құ- 
жаттар пакетінің кыскартылуы, 
екіншіден, шағын және орта 
бизнеске қатысты бақылау-қа- 
дағалау іс-шараларын жүргізу 
бөлігінде женілдіктер берілуі 
(хабарлама тэртібіне көшіру, 
тізілімге енгізілгеннен кейін 
ТБО-ның тексеру жүргізуі үшін 
негіздерді алып тастау) эсер ет- 
кен.

(Соңы 7-бетге)
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